

Acute hunger and malnutrition worsen in West Africa and Sahel as 50 million require food assistance

Nearly 50 million people in 16 countries could face high levels of acute food insecurity from June to August 2024.

JOINT CILSS/ FSIN /GLOBAL NETWORK AGAINST FOOD CRISES/NEWS RELEASE

Abidjan, Ivory Coast – 11 June 11, 2024. The Member States of the [Permanent Inter-State Committee for Drought Control in the Sahel \(CILSS\)](#) are still grappling with severe food insecurity in 2024. According to the [Regional Report on the Food and Nutrition Situation in the Sahel and West Africa 2024 \(RRSAN\)](#), nearly **50 million people** are experiencing acute hunger and require urgent food, nutrition, and livelihood support – an increase of about 7 million from 2023.

Released yesterday in Abidjan, Côte d'Ivoire, the report offers an updated analysis of the **acute food insecurity and nutrition situation** in the region, based on data from the latest March 2024 Cadre Harmonisé (CH) cycle. It is a result of a collaborative effort between CILSS, the [Food Security Information Network \(FSIN\)](#), and the Cadre Harmonisé Technical Committee, in support of the [Global Network Against Food Crises \(GNAFC\)](#). This report aligns with the [Global Report on Food Crises \(GRFC\)](#), contributing to a unified narrative on acute food insecurity at global and regional levels.

Key findings

Nearly **50 million** people, representing **12 percent** of the analysed population in 16 countries in the region, could face severe levels of acute food insecurity during the lean season from June to August 2024. This is the **highest percentage ever recorded** in the Cadre Harmonisé (CH) history, showing a one percentage point increase from 2023.

Disruptions caused by **conflict and insecurity**, particularly in the Lake Chad Basin, northwest and north-central Nigeria, and the Liptako Gourma border area of the central Sahel, have severely impacted agricultural and pastoral practices, market operations, and the distribution of humanitarian aid and led to mass displacement.

Economic shocks, such as market disruptions, high inflation, and weakened economic activity due to border closures, currency depreciation, and rising costs of fuel and agricultural inputs, have also significantly affected the region, especially the coastal countries of the Gulf of Guinea.

Extreme weather events, including erratic rains, floods, and rainfall deficits, have adversely affected crops and pastoral resources in Chad, Niger, and Nigeria. Consequently, the region's **cereal production** for 2023-2024 saw a slight decline compared to the previous year, primarily due to climatic challenges and floods impacting several countries. A seasonal decline in the supply of local food products is anticipated during the lean season, while demand is expected to remain high.

Pastoralism, which plays a vital role in the region's economic and environmental stability as well as in the food security and nutritional status of its people, is facing growing challenges. Seasonal variations, civil insecurity, and restrictive policies are jeopardizing pastoral households' livelihoods and disrupting

transhumance. The limited availability and difficult access to essential resources such as water and pasture are contributing to the deterioration of food and nutrition security for pastoral households.

Child **malnutrition** remains a significant concern, with approximately 12.6 million children under five years old in 14 countries suffering from acute malnutrition in 2023, including 3.2 million facing severe malnutrition. The nutritional situation is particularly precarious in conflict-affected zones of Burkina Faso, Chad, Mali, Niger, and Nigeria, where deteriorating food insecurity and households' economic difficulties risk worsening child nutrition. In addition, the report highlights that a **healthy diet cost up to six times more** than an energy based diet, up from three times more in 2023, constituting the main factor limiting access to nutritious food.

The report also highlights the **displacement crisis**, noting that around 8.4 million people were living in forced displacement at the start of 2024, including 6.5 million internally displaced people and 1.9 million refugees and asylum seekers. The number of children displaced by violence in the Central Sahel has significantly increased over the past five years, from around 320,000 in 2019 to approximately 1.8 million in 2024.

Looking Ahead

“The Sahel and West Africa region continues to face several challenges, including climate change and conflicts, which further exacerbate the vulnerability and poverty of the populations. To better understand the issues and identify opportunities for effective and targeted interventions, we need to understand the complex dynamics that impact the living conditions of the populations by examining agricultural trends, food market fluctuations, and food and nutrition security indicators” CILSS Executive Secretary, Dr. Abdoulaye Mohamadou, wrote in the report’s foreword.

In response to these challenges, CILSS and its partners identified the need of approximately 772.5 billion CFA francs to assist over 25 million vulnerable people in ten countries. The intervention areas identified include **food assistance to improve access to food, nutritional support for malnourished children and women, livelihood support for those affected by or at risk of food and nutritional insecurity, and the management and coordination of humanitarian actions**. Such a comprehensive effort is needed to mitigate the acute food insecurity crisis and support the most vulnerable populations across West Africa and the Sahel.

Access the report here: <https://bit.ly/RRSAN2024>

About the [Regional Report on the Food Security and Nutrition in West Africa and the Sahel](#)

The report is the result of an inclusive and dynamic collaboration between the Comité Inter-Etat de Lutte contre la Sécheresse au Sahel (CILSS), the Food Security Information Network (FSIN), and technical partner institutions of [Cadre Harmonisé](#). The report provides a comprehensive overview of the food and nutrition situation in the region, including data and analyses from the latest March 2024 CH cycle, data on acute malnutrition and displacement of populations, data on agrometeorological conditions, agro-pastoral production, and agricultural product prices.

By promoting the use and dissemination of Cadre Harmonisé data and aligning this report with the [Global Report on Food Crises \(GRFC\)](#), the report contributes to a common narrative on acute food insecurity at the global and regional levels.

About the [Global Network Against Food Crises](#)

The Global Network Against Food Crises (GNAFC) is an alliance of humanitarian and development actors committed to addressing the root causes of food crises and finding lasting solutions to them, through shared analysis and knowledge, strengthened coordination in evidence-based responses and collective efforts across the Humanitarian, Development and Peace (HDP) Nexus.

About [CILSS](#)

The Permanent Inter-State Committee for Drought Control in the Sahel (CILSS) was created on September 12, 1973, following the major droughts that struck the Sahel in the 1970s. It groups thirteen member states, including 8 coastal states (Benin, Côte d'Ivoire, Gambia, Guinea, Guinea-Bissau, Mauritania, Senegal, Togo), 4 landlocked states (Burkina Faso, Mali, Niger, Chad) and 1 island state (Cabo Verde). CILSS's mandate is to work towards food security and combat the effects of drought and desertification, in order to achieve a new ecological balance in the Sahel.

About [FSIN](#)

The Food Security Information Network (FSIN) is a technical global platform for the exchange of expertise, knowledge and best practices on food security and nutrition analysis. Its purpose is to promote timely, independent and consensus-based information about food crises, while also highlighting and addressing critical data gaps. As a key partner of the GNAFC, FSIN coordinates the publication of the Global Report on Food Crises.

Press contact:

Abdoulkarim DAN KOULOU, Chef UAM Communication, Information et Documentation

CILSS 03 BP 7049 Ouagadougou 03

Tél : 226 25 49 46 00 – 00226 75 05 37 77 – Email : dankoulou.abdoulkarim@cilss.int

Giulio Fabris, Communications and Partnerships Officer, Food Security Information Network (FSIN)

Tel: +393396053548 Email: giulio.fabris@wfp.org

FR

L'insécurité alimentaire et nutritionnelle aiguë s'aggravent au Sahel et en Afrique de l'Ouest, avec 50 millions de personnes nécessitant une assistance alimentaire

Près de 50 millions de personnes dans 16 pays pourraient faire face à des niveaux élevés d'insécurité alimentaire et nutritionnelle aiguë de juin à août 2024.

COMMUNIQUÉ DE PRESSE CONJOINT CILSS / FSIN / RÉSEAU MONDIAL CONTRE LES CRISES ALIMENTAIRES

Abidjan, Côte d'Ivoire – 11 juin 2024. Les États membres du [Comité Permanent Inter-États de Lutte contre la Sécheresse dans le Sahel \(CILSS\)](#) continuent de faire face à des niveaux sévères d'insécurité alimentaire et nutritionnelle en 2024. Selon le [Rapport Régional sur la Situation Alimentaire et Nutritionnelle au Sahel et en Afrique de l'Ouest 2024 \(RRSAN\)](#), près de **50 millions de personnes** sont confrontées à une faim aiguë et nécessitent une aide alimentaire, nutritionnelle et en moyens de subsistance urgente – une augmentation d'environ 7 millions par rapport à 2023.

Publié hier à Abidjan, Côte d'Ivoire, le rapport offre une analyse actualisée de **la situation de l'insécurité alimentaire et nutritionnelle aiguë** dans la région, basée sur les données du dernier cycle du Cadre Harmonisé (CH) de mars 2024. Il est le fruit d'un effort collaboratif entre le CILSS, le [Réseau d'Information sur la Sécurité Alimentaire \(FSIN\)](#), et le Comité Technique du Cadre Harmonisé, en soutien au [Réseau Mondial contre les Crises Alimentaires \(GNAFC\)](#). Ce rapport s'aligne avec le [Rapport Mondial sur les Crises Alimentaires \(GRFC\)](#), contribuant à une narrative unifiée sur l'insécurité alimentaire aiguë aux niveaux global et régional.

Résultats clés

Près de **50 millions de personnes**, soit 12 pour cent de la population analysée dans 16 pays du Sahel et de l'Afrique de l'Ouest pourraient être confrontées à des niveaux élevés d'insécurité alimentaire aiguë pendant la période de soudure de juin à août 2024. Il s'agit du pourcentage le plus élevé de l'histoire du CH, et de 1 point de pourcentage de plus qu'en 2023.

Les perturbations causées par **les conflits et l'insécurité**, notamment dans le bassin du lac Tchad, le nord-ouest et le centre-nord du Nigéria, ainsi que dans la zone frontalière du Liptako Gourma au Sahel central, ont gravement impacté les pratiques agricoles et pastorales, le fonctionnement des marchés et la distribution de l'aide humanitaire, entraînant des déplacements massifs.

Les chocs économiques, tels que les perturbations du marché, la forte inflation et la faiblesse de l'activité économique due aux fermetures de frontières, à la dépréciation des devises et à la hausse des coûts du carburant et des intrants agricoles, ont également fortement affecté la région, en particulier les pays côtiers du Golfe de Guinée.

Les phénomènes météorologiques extrêmes, y compris des pluies irrégulières, des inondations et des déficits pluviométriques, ont eu un impact négatif sur les cultures et les ressources pastorales au Niger,

au Nigéria et au Tchad. En conséquence, la production céréalière de la région pour 2023-2024 a connu une légère baisse par rapport à l'année précédente, principalement en raison des défis climatiques et des inondations touchant plusieurs pays. Une diminution saisonnière de l'approvisionnement en produits alimentaires locaux est attendue pendant la période de soudure, tandis que la demande devrait rester élevée.

Le pastoralisme, qui joue un rôle crucial dans la stabilité économique et environnementale de la région ainsi que dans la sécurité alimentaire et l'état nutritionnel de sa population, fait face à des défis croissants. Les variations saisonnières, l'insécurité civile et les politiques restrictives compromettent les moyens de subsistance des ménages pastoraux et perturbent la transhumance. La disponibilité limitée et l'accès difficile aux ressources essentielles telles que l'eau et les pâturages contribuent à la détérioration de la sécurité alimentaire et nutritionnelle des ménages pastoraux.

La malnutrition infantile reste une préoccupation majeure, avec environ 12,6 millions d'enfants de moins de cinq ans dans 14 pays souffrant de malnutrition aiguë en 2023, dont 3,2 millions confrontés à une malnutrition aiguë sévère. La situation nutritionnelle est particulièrement précaire dans les zones touchées par les conflits au Burkina Faso, au Mali, au Niger au Nigéria et au Tchad, où la détérioration de la sécurité alimentaire et les difficultés économiques des ménages risquent d'aggraver la nutrition des enfants. De plus, le rapport souligne qu'un régime alimentaire sain coûte jusqu'à six fois plus cher qu'un régime basé sur l'énergie, contre trois fois plus en 2023, ce qui constitue le principal facteur limitant l'accès à une alimentation nutritive.

Le rapport met également en lumière la **crise des déplacements des populations**, notant qu'environ 8,4 millions de personnes vivaient en situation de déplacement forcé au début de 2024, dont 6,5 millions de personnes déplacées internes et 1,9 million de réfugiés et demandeurs d'asile. Le nombre d'enfants déplacés par la violence au Sahel central a considérablement augmenté au cours des cinq dernières années, passant d'environ 320 000 en 2019 à environ 1,8 million en 2024.

Domaines d'intervention

« La région du Sahel et de l'Afrique de l'Ouest reste confrontée à plusieurs défis, notamment le changement climatique et les conflits, qui exacerbent la vulnérabilité et la pauvreté des populations. Pour mieux comprendre les enjeux et identifier les opportunités d'interventions efficaces et ciblées, nous devons comprendre les dynamiques complexes qui impactent les conditions de vie des populations en examinant les tendances agricoles, les fluctuations des marchés alimentaires et les indicateurs de sécurité alimentaire et nutritionnelle », a écrit le Secrétaire Exécutif du CILSS, le Dr Abdoulaye Mohamadou, dans l'avant-propos du rapport.

En réponse à ces défis, le CILSS et ses partenaires ont identifié un besoin d'environ 772,5 milliards de francs CFA pour aider plus de 25 millions de personnes vulnérables dans dix pays. Les domaines d'intervention identifiés incluent **l'aide alimentaire pour améliorer l'accès à la nourriture, le soutien nutritionnel pour les enfants et les femmes malnutris, le soutien aux moyens de subsistance pour les personnes affectées ou à risque d'insécurité alimentaire et nutritionnelle, ainsi que la gestion et la coordination des actions humanitaires**. Un tel effort global est nécessaire pour atténuer la crise de l'insécurité alimentaire aiguë et soutenir les populations les plus vulnérables en Afrique de l'Ouest et au Sahel.

Accédez au rapport ici : <https://bit.ly/RRSAN2024>

À propos du [Rapport Régional sur la Sécurité Alimentaire et la Nutrition en Afrique de l'Ouest et au Sahel](#)

Le rapport est le résultat d'une collaboration inclusive et dynamique entre le Comité Inter-États de Lutte contre la Sécheresse dans le Sahel (CILSS), le Réseau d'Information sur la Sécurité Alimentaire (FSIN) et les institutions partenaires techniques du Cadre Harmonisé. Ce rapport offre une vue d'ensemble complète de la situation alimentaire et nutritionnelle dans la région, incluant des données et analyses issues du dernier cycle CH de mars 2024, des données sur la malnutrition aiguë et les déplacements de populations, des données sur les conditions agrométéorologiques, la production agro-pastorale et les prix des produits agricoles.

En favorisant l'utilisation et la diffusion des données du Cadre Harmonisé et en alignant ce rapport avec le Rapport Mondial sur les Crises Alimentaires (GRFC), le rapport régional contribue à une narrative commune sur l'insécurité alimentaire aiguë aux niveaux global et régional.

À propos du [Réseau Mondial contre les Crises Alimentaires](#)

Le Réseau Mondial contre les Crises Alimentaires (GNAFC) est une alliance d'acteurs humanitaires et de développement engagés à s'attaquer aux causes profondes des crises alimentaires et à trouver des solutions durables, grâce à une analyse et une connaissance partagées, à une coordination renforcée dans des réponses basées sur des preuves et à des efforts collectifs à travers le Nexus Humanitaire-Développement-Paix (HDP).

À propos du [CILSS](#)

Le Comité Permanent Inter-États de Lutte contre la Sécheresse dans le Sahel (CILSS) a été créé le 12 septembre 1973, à la suite des grandes sécheresses qui ont frappé le Sahel dans les années 1970. Il regroupe treize États membres, dont 8 États côtiers (Bénin, Côte d'Ivoire, Gambie, Guinée, Guinée-Bissau, Mauritanie, Sénégal, Togo), 4 États enclavés (Burkina Faso, Mali, Niger, Tchad) et 1 État insulaire (Cabo Verde). Le mandat du CILSS est de travailler pour la sécurité alimentaire et de lutter contre les effets de la sécheresse et de la désertification, afin de parvenir à un nouvel équilibre écologique dans le Sahel.

À propos du [FSIN](#)

Le Réseau d'Information sur la Sécurité Alimentaire (FSIN) est une plateforme technique mondiale pour l'échange d'expertise, de connaissances et de bonnes pratiques sur l'analyse de la sécurité alimentaire et de la nutrition. Son objectif est de promouvoir des informations opportunes, indépendantes et consensuelles sur les crises alimentaires, tout en mettant en lumière et en comblant les lacunes critiques en matière de données. En tant que partenaire clé du GNAFC, le FSIN coordonne la publication du Rapport Mondial sur les Crises Alimentaires.

Contact presse :

Abdoukarim DAN KOULOU, Chef UAM Communication, Information et Documentation
CILSS 03 BP 7049 Ouagadougou 03

Tél : +226 25 49 46 00 – +226 75 05 37 77 – Email : dankoulou.abdoukarim@cilss.int

Giulio Fabris, Responsable des communications et des partenariats, Réseau d'Information sur la Sécurité Alimentaire (FSIN)

Tél : +39 339 605 3548 – Email : giulio.fabris@wfp.org